

Учредитель: Федеральное государственное бюджетное учреждение науки Институт научной информации по общественным наукам РАН

Редакционная коллегия

Е.Ю. Мелешкина – д-р полит. наук, главный редактор, зав. отделом политической науки ИНИОН РАН; **В.С. Авдонин** – д-р полит. наук, ведущий научный сотрудник отдела политической науки ИНИОН РАН; **Л.Н. Верчёнов** – канд. филос. наук, ведущий научный сотрудник ИНИОН РАН; **И.И. Глебова** – д-р полит. наук, руководитель Центра россиеведения ИНИОН РАН; **Д.В. Ефременко** – д-р полит. наук, зам. директора, руководитель Центра социальных научно-информационных исследований ИНИОН РАН; **В.Н. Ефремова** – канд. полит. наук, ответственный секретарь, научный сотрудник ИНИОН РАН; **М.В. Ильин** – д-р полит. наук, профессор факультета социальных наук НИУ ВШЭ; **О.Ю. Малинова** – д-р филос. наук, зам. главного редактора, профессор факультета социальных наук НИУ ВШЭ; **П.В. Панов** – д-р полит. наук, ведущий научный сотрудник Пермского научного центра Уральского отделения РАН; **С.В. Патрушев** – канд. ист. наук, ведущий научный сотрудник, руководитель отдела сравнительных политических исследований Института социологии ФНИСЦ РАН; **Ю.С. Пивоваров** – академик РАН, научный руководитель ИНИОН РАН; **А.И. Соловьёв** – д-р полит. наук, заведующий кафедрой политического анализа факультета государственного управления МГУ им. Ломоносов; **Р.Ф. Туровский** – д-р полит. наук, профессор факультета социальных наук НИУ ВШЭ; **И.А. Чихарев** – канд. полит. наук, доцент кафедры сравнительной политологии факультета политологии МГУ им. Ломоносова

Редакция журнала

Главный редактор: д-р полит. наук *Е.Ю. Мелешкина*

Заместитель главного редактора: д-р филос. наук *О.Ю. Малинова*

Ответственный секретарь: канд. полит. наук *В.Н. Ефремова*

Научные редакторы: д-р полит. наук *Е.Ю. Мелешкина*,

д-р ист. наук *А.И. Миллер*

Литературный редактор: *А.Н. Кокарева*

Выпускающий редактор: канд. соц. наук *А.М. Понамарева*

Корректор: *М.П. Крыжановская*

Издание рекомендовано Высшей аттестационной комиссией Министерства образования и науки Российской Федерации и включено в «Перечень ведущих рецензируемых научных журналов и изданий, в которых должны быть опубликованы основные результаты диссертации на соискание ученой степени доктора и кандидата наук» по политологии.

Журнал включен в Russian Science Citation Index (RSCI) на платформе Web of Science. Издается при участии Российской ассоциации политической науки (РАПН).

DOI: 10.31249/poln/2018.03.00

© «Политическая наука», научный журнал, 2018

© ФГБУН «Институт научной информации по общественным наукам РАН», 2018

POLITICAL SCIENCE (RU)

Political science (RU) is one of the key Russian periodicals dedicated to the political science. Founded in 1997, it is well known among foreign researchers. The journal is quarterly **published by the Institute of Scientific Information for Social Sciences of the Russian Academy of Sciences** (INION RAN) and with the assistance of the **Russian Political Science Association** (RAPN).

The journal always pays attention to the actual situation in the political science in general and its trends, as well as to the overview and analysis of up-to-date scientific achievements. Articles and other materials dedicated to the methodology are featured in the journal. Informational and research & information sources (abstract reviews, synopses, book reviews, etc.), materials from other periodicals and results obtained by various think tanks and institutes are always published in **Political science (RU)**.

Political science (RU) is included in the list of the academic journals recommended by the **High Certification Commission** (VAK) of the Ministry of Education and Science of Russian Federation. The journal is also in the list of the **Russian Science Citation Index** database of the **Web of Science** platform.

Editorial Board

Editor-in-Chief – Elena MELESHKINA, Dr. Sci. (Pol. Sci.), Head of Political Science Department, INION RAN (Moscow, Russia);
Deputy Editor-in-Chief – Olga MALINOVA, Dr. Sci. (Philos.), Prof., National Research University Higher School of Economics (Moscow, Russia); **Executive secretary – Valentina EFREMOVA**, Cand. Sci. (Pol. Sci.), research fellow, INION RAN (Moscow, Russia);

Vladimir AVDONIN, Dr. Sci. (Pol. Sci.), leading researcher, INION RAN (Moscow, Russia); **Lev VERCHENOV**, Cand. Sci. (Philos.), leading researcher, INION RAN (Moscow, Russia); **Irina GLEBOVA**, Dr. Sci. (Pol. Sci.), Head of the Center of Russian Studies, INION RAN (Moscow, Russia); **Dmitry EFREMENKO**, Dr. Sci. (Pol. Sci.), acting director, INION RAN (Moscow, Russia); **Mikhail ILYIN**, Dr. Sci. (Pol. Sci.), Prof., National Research University Higher School of Economics (Moscow, Russia); **Petr PANOV**, Dr. Sci. (Pol. Sci.), leading researcher of the Department of Research of political institutions and processes, Perm Scientific Center of the Ural Branch Russian Academy of Sciences (Perm, Russia); **Sergey PATRUSHEV**, Cand. Sci. (Hist.), leading researcher, Head of Comparative Political Studies Department, Institute of Sociology of the Federal Center of Theoretical and Applied Sociology of the Russian Academy of Sciences (Moscow, Russia); **Yuriy PIVOVAROV**, Dr. Sci. (Pol. Sci.), Full Member of the Russian Academy of Sciences, Academic Supervisor, INION RAN (Moscow, Russia); **Aleksandr SOLOVYEV**, Dr. Sci. (Pol. Sci.), Prof., Head of Political Analysis Department, Faculty of Public Administration, M.V. Lomonosov Moscow State University (Moscow, Russia); **Rostislav TUROVSKY**, Dr. Sci. (Pol. Sci.), Prof., National Research University Higher School of Economics (Moscow, Russia); **Ivan CHIHAREV**, Cand. Sci. (Pol. Sci.), Associate Professor of Comparative Political Science Department of Political Science, M.V. Lomonosov Moscow State University (Moscow, Russia)

ТЕМА НОМЕРА: ПОЛИТИКА ПАМЯТИ

СОДЕРЖАНИЕ

Представляем номер	9
--------------------------	---

СОСТОЯНИЕ ДИСЦИПЛИНЫ

<i>Сафонова Ю.А.</i> Третья волна <i>memory studies</i> :	
---	--

Двадцать три года против шерсти	12
<i>Фелькер А.В.</i> Исследования наследия и политики памяти – в поисках общих подходов.....	28

ИДЕИ И ПРАКТИКА

<i>Малинова О.Ю.</i> Обоснование политики 2000-х годов	
--	--

в дискурсе В.В. Путина и формирование мифа о «лихих девяностых».....	45
---	----

<i>Пинюгина Е.В.</i> Столетие Поместного собора и отголоски «церковной революции» 1917 г.: векторы политики памяти руководства РПЦ и церковной интеллигенции.....	70
---	----

<i>Донцов С.П.</i> Политика памяти в контексте институцио- нальных взаимодействий Русской православной церкви и государства в современной России	91
--	----

РАКУРС

<i>Урушадзе А.Т.</i> Помнить-нельзя-забыть: Кавказская война	
--	--

в исторической памяти адыгов и российском пространстве коммеморации	106
--	-----

<i>Михалев А.В.</i> Бог войны, или Память о «черном бароне» в правом дискурсе современной России.....	129
<i>Пешков И.О.</i> В поисках утраченного врага: Мифологемы Гражданской войны как фактор региональной идентичности Забайкалья.....	147

КОНТЕКСТ

<i>Воронович А.А.</i> Роль европейской политики памяти в государственной исторической политике Молдовы и Украины в 2000-х годах	167
<i>Плеханов А.А.</i> Разрушение пространства советского символического господства в постсоветской Украине	190
<i>Мелешкина Е.Ю.</i> Память о социалистической Югославии в публичном пространстве бывших республик СФРЮ	217

ПЕРВАЯ СТЕПЕНЬ

<i>Пахалюк К.А.</i> Обращение к прошлому в контексте российского внешнеполитического дискурса (По материалам министерства иностранных дел)	238
<i>Ткач Д.Н.</i> Отражение политических и социальных процессов первой четверти XX в. в монументальной скульптуре в память о Первой мировой войне.....	257

ПРЕДСТАВЛЯЕМ ЖУРНАЛ

Представляем первый номер журнала «Foreign Affairs» за 2018 г. – «The Undead Past. How Nations Confront the Evils of History»	269
---	-----

С КНИЖНОЙ ПОЛКИ

<i>Коргунюк Ю.Г.</i> Демократия и ее социокультурные предпосылки (Рецензия).....	282
---	-----

CONTENTS

Introducing the issue	9
-----------------------------	---

STATE OF THE DISCIPLINE

<i>Safranova J.A.</i> The third wave of <i>memory studies</i> : Going against the grain for twenty-three years	12
<i>Felcher A.V.</i> Heritage studies and the politics of memory – in search for common approaches	28

IDEAS AND PRACTICE

<i>Malinova O. Yu.</i> Justifying the political course of the 2000 s and constructing the myth about «the hard nineties» in the Vladimir Putin's discourse	45
<i>Pinyugina E.V.</i> The centennial of All-Russian General Council of the Russian Orthodox Church and echoes of «the 1917 Church revolution»: Politics of memory of the heads and intelligentsia of the Russian Church	70
<i>Dontsev S.P.</i> Politics of memory in the context institutional interactions between the Russian Orthodox Church and the state in modern Russia	91

ACCENTS

<i>Urushadze A.T.</i> Remember-can't-be forgotten: Caucasian war in the historical memory of Adygs and in the Russian space of commemoration	106
--	-----

<i>Mikhalev A.V.</i> God of War or the memory of the «Black baron» in the right discourse of contemporary Russia	129
<i>Peshkov I.O.</i> In search of the lost enemy: Mythology of the civil war as a factor of the regional identity in Transbaikalia	147

CONTEXT

<i>Voronovici A.A.</i> The role of the European politics of memory in the state historical politics of Moldova and Ukraine in the 2000 s	167
<i>Plekhanov A.A.</i> Decommunization process in post-Soviet Ukraine.....	190
<i>Meleshkina E.Yu.</i> Memory of socialist Yugoslavia in public sphere of the former SFRY republics	217

FIRST DEGREE

<i>Pakhalyuk K.A.</i> Historical memory in the foreign policy discourse of the modern Russia	238
<i>Tkach D.N.</i> Reflections of political and social processes of the first quarter of the 20 th century in First World War memorials.....	257

INTRODUCING SCIENTIFIC JOURNALS

We present the January / February 2018 issue of «Foreign Affairs» journal	269
--	-----

FROM THE BOOKSHELF

<i>Korgunyuk Y.G.</i> Democracy and its sociocultural background. (Review).....	282
--	-----